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Health-Related Social Media Misinformation: Implications for 
the Burden of Noncommunicable Diseases in Sub-Saharan Africa

ABSTRACT

BACKGROUND/PURPOSE: The use of  social media platforms for 
social and educational interactions has transformed the way information 
sharing takes place. However, this has also exposed the public to health-
related misinformation, posing significant challenges for global health. 
This is particularly challenging in sub-Saharan Africa (SSA), where the 
burden of  noncommunicable diseases (NCDs) now compounds existing 
challenges from communicable diseases. This review aimed to examine 
the growing challenge of  health-related social media misinformation and 
the potential implications for NCD burden in SSA, and explore possible 
strategies for combating social media misinformation in the context of  
NCDs. 

DATA SOURCE: Useful data for this review were obtained by 
consultation of  online sources of  information using search engines and 
online databases. 

FINDINGS: Social media platforms serve various health-related 
purposes, including health interventions, health campaigns, medical 
education, disease outbreak surveillance, and behavior change. 
WhatsApp, Facebook, X (formerly Twitter), and YouTube are the 
leading platforms associated with health-related misinformation in SSA. 
Potential implications of  health-related social media misinformation are 
misconceived clinical diagnosis, inappropriate self-medication and 
failure to adhere to evidence-based treatment modalities. 
CONCLUSIONS: Social media misinformation in the area of  NCDs 
can potentially influence people's health-related attitudes, behaviour and 
undermine appropriate implementation of  evidence-based interventions. 
Collaboration among stake holders such as healthcare professionals, 
religious organizations and social media influencers, as well as public 
awareness campaigns and regulatory policies are plausible strategies for 
combating the issue. There is limited research on the implications of  
health-related social media misinformation on NCDs in SSA 
highlighting the need for further studies. WAJM 2025; 42 (4): 321-329

KEYWORDS: Social media, Misinformation, Noncommunicable 
diseases, sub-Saharan Africa

RÉSUMÉ

CONTEXTE/OBJECTIF: L'utilisation des plateformes de médias 
sociaux pour les interactions sociales et éducatives a transformé la 
manière dont l'information est partagée. Cependant, cela a également 
exposé le public à des informations erronées liées à la santé, ce qui pose 
des défis majeurs pour la santé mondiale. Cette situation est 
particulièrement préoccupante en Afrique subsaharienne (ASS), où la 
charge des maladies non transmissibles (MNT) s'ajoute aux défis 
existants liés aux maladies transmissibles. Cette revue vise à examiner le 
défi croissant de la désinformation liée à la santé sur les médias sociaux et 
ses implications potentielles sur la charge des MNT en ASS, ainsi qu'à 
explorer des stratégies possibles pour lutter contre la désinformation dans 
ce contexte.

SOURCE DES DONNÉES: Les données utiles pour cette revue ont été 
obtenues par consultation de sources en ligne via des moteurs de 
recherche et des bases de données.

RÉSULTATS: Les plateformes de médias sociaux remplissent divers 
rôles liés à la santé, notamment les interventions sanitaires, les 
campagnes de santé publique, l'éducation médicale, la surveillance des 
épidémies et le changement de comportement. WhatsApp, Facebook, X 
(anciennement Twitter) et YouTube sont les principales plateformes 
associées à la désinformation en matière de santé en ASS. Les 
implications potentielles incluent des diagnostics erronés, 
l'automédication inappropriée et le non-respect des traitements fondés 
sur des données probantes.

CONCLUSION: La désinformation sur les MNT diffusée via les médias 
sociaux peut influencer les attitudes et comportements liés à la santé, et 
compromettre la mise en œuvre adéquate des interventions fondées sur 
des preuves. La collaboration entre les professionnels de santé, les 
organisations religieuses et les influenceurs 

des médias sociaux, ainsi que les campagnes de sensibilisation et les 
politiques réglementaires, sont des stratégies plausibles pour combattre ce 
phénomène. Les recherches sur les effets de la désinformation sanitaire 
sur les MNT en ASS restent limitées, soulignant le besoin d'études 
approfondies. WAJM 2025; 42 (4): 322-329

MOTS-CLÉS: Médias sociaux, Désinformation, Maladies non 
transmissibles, Afrique subsaharienne
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